
  
 
 

Zápis z jednání Komise pro program 

screeningu karcinomu děložního hrdla 

konaného 30. 04. 2024 on-line formou 

 

Účastníci jednání: MUDr. Vladimír Dvořák, Ph.D.; RNDr. Ondřej Májek, Ph.D.; 

MUDr. Aleš Skřivánek, Ph.D.; MUDr. Radovan Turyna, Ph.D.; 

MUDr. Tomáš Malík; MUDr. Aleš Kotouš; MUDr. Markéta Trnková; 

prof. MUDr. Jaroslava Dušková, DrSc., F.I.A.C.; MUDr. Markéta 

Brabcová (v zastoupení MUDr. Mileny Havlové); MUDr. Vilma 

Pavlíková; Mgr. Eva Šindlářová (v zastoupení Mgr. Blanky 

Kavkové); MUDr. Iveta Matějovská, CSc.; PhDr. Karel Hejduk 

Hosté: Mgr. Kateřina Hejcmanová (za NSC ÚZIS ČR) 

Omluvení: prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.; MUDr. Petr Šubrt; 

MUDr. Milena Havlová; Mgr. Blanka Kavková 

 

Zapsala: Ing. Veronika Rybenská 

Příští setkání: termín dalšího jednání Komise bude stanoven dodatečně, předběžně podzim 

2024. 

 

TÉMATA A ÚKOLY Z JEDNÁNÍ 

 

1. Úvodní slovo 

Předseda Komise, MUDr. Vladimír Dvořák, Ph.D. uvítal ve spolupráci s PhDr. Karlem 

Hejdukem přítomné členy a prezentovali program jednání. 

 

 

 

 



  
 
 

2. Plnění podmínek screeningových pracovišť za roky 2022 a 2023 

Hlavní body diskuse: 

• Byly představeny výsledky rozesílky dopisu laboratořím zapojeným do screeningu 

karcinomu děložního hrdla neplnícím podmínku pro udělení Statutu – provádění 20 000 

nebo více vyšetření ročně, která byla provedena z datové schránky MZ ČR. 

V souvislosti s výsledky rozesílky byly představeny reakce pracovišť a jednotlivé 

důvody k neplnění výše uvedené podmínky za rok 2022 dle dat Národního registru 

hrazených zdravotních služeb (dále jen „NRHZS“). Dle předběžných dat roku 2023 lze 

pozorovat, že došlo u jedné laboratoře k nápravě, další dvě laboratoře požadovaný 

počet vyšetření nesplňují. Komisí byl stav u těchto dvou laboratoří diskutován. Finální 

data za rok 2023 budou k dispozici v červenci 2024 a až posléze bude jasné, které 

laboratoře podmínku splní a které nikoliv, situace tedy bude dále monitorována. 

Konkrétní výsledky jsou součástí tohoto zápisu jako příloha č. 2. 

• Dále byly představeny výsledky rozesílky dopisu pracovištím screeningu karcinomu 

děložního hrdla neplnícím podmínku pro provádění HPV testace – provádění 50 000 

nebo více vyšetření gynekologické cytologie ročně, která byla provedena z datové 

schránky MZ ČR. Zde byly také představeny reakce pracovišť a jednotlivé důvody 

k neplnění výše uvedené podmínky za rok 2022 dle dat NRHZS. Dle předběžných dat 

roku 2023 lze pozorovat, že nedošlo ani u jedné ze tří laboratoří k dostačující nápravě. 

I zde však budou finální data za rok 2023 k dispozici v červenci 2024 a až posléze bude 

jasné, které laboratoře podmínku splní a které nikoliv. Konkrétní výsledky jsou součástí 

tohoto zápisu jako příloha č. 2. 

• Komisí byl diskutován dotaz screeningového pracoviště k metodice reportů – 

v případě, že má poskytovatel více pracovišť, reporty jsou vystavovány zvlášť dle IČP. 

• Komisí byl diskutován limit 50 000 vyšetření pro provádění HPV testace. Byly 

diskutovány důvody pro centralizaci provádění HPV testace.  

Usnesení: 

• Komise bere na vědomí důvody uvedené jednotlivými pracovišti. V případě pracovišť, 

u kterých nedošlo k nápravě plnění podmínky 20 000 provedených vyšetření za rok 

2023, bude ze strany MZ ČR odeslán informativní dopis s předběžnými daty za rok 

2023 s informací, že neplní požadovaný počet vyšetření a v případě neplnění i po 

vyhodnocení finálních dat za rok 2023 bude zahájeno řízení k možnosti odebrání 

statutu. 

• Stran podmínky plnění 50 000 vyšetření je smluvní politika v rukou zdravotních 

pojišťoven a ÚZIS ČR bude informovat o těch laboratořích, které HPV testace provádějí 

a uvedené kritérium neplní. 

• Komise se usnesla, že pro poskytovatele, resp. pracoviště, je podstatný vydaný statut 

a IČP, které představuje jednoznačnou identifikaci pracoviště. Reporty jsou tak 

posílány na jednotlivá pracoviště dle vydaného statutu a data nelze sčítat v případě, že 

má poskytovatel více statutů, proto by měla být pracoviště reportována zvlášť. 

• Komise se jednohlasně přiklání k tomu, aby pokračoval stávající postup, tedy aby HPV 

testace mohly provádět pouze laboratoře splňující podmínku 50 000 vyšetření za rok. 

Bude připraveno odborné zdůvodnění tohoto postupu. 



  
 
 

Úkoly: 

• Rozeslání výsledků odpovědí screeningových pracovišť nesplňujících podmínku 

20 000 a 50 000 vyšetření v roce 2022 členům Komise – ÚZIS ČR. 

• Příprava informativního dopisu pracovištím nesplňujícím podmínku provedení 

a vykázání ročně nejméně 20 000 vyšetření s předběžnými daty za rok 2023 

a následné odeslání – ÚZIS ČR, MZ ČR. 

• Příprava odborného zdůvodnění centralizace HPV testace – ÚZIS ČR a členové 

Komise. 

• Odeslání odpovědi laboratoři VELAB, s.r.o. stran limitu 50 000 vyšetření pro provádění 

HPV testace – Mgr. Eva Šindlářová. 

 

 

3. Sdílený zdravotní záznam – výsledky preventivních 

a screeningových vyšetření (dále „sdílený screeningový 

záznam“) 

Hlavní body diskuse: 

• Byly představeny informace ke sdílenému screeningovému záznamu, jehož cílem je 

v reálném čase zpřístupnit informace o provedených vyšetřeních a klinických údajích 

v oblasti screeningových a preventivních programů mezi jednotlivými lékaři stejných, 

ale i dalších relevantních odborností. Tento systém by měl napomoci ke 

zvýšení efektivní spolupráce specialistů primární ambulantní sféry a předejít 

k duplicitnímu provádění vyšetření. Problém je to taktéž pro laboratoře, které nejsou 

schopné zjistit, zda již bylo vyšetření provedeno. Bylo představeno praktické fungování 

a další kroky v této záležitosti. MUDr. Trnková apelovala na zapojení laboratorních 

pracovišť do systému sdíleného screeningového záznamu, aby mohly efektivně zjistit 

duplicitní vyšetření a mohly tak kontaktovat odesílajícího lékaře s dotazem na důvody 

tohoto opakovaného vyšetření. 

 

Usnesení: 

• Komise se shodla na potřebě vytvoření sdíleného screeningového záznamu, který 

zefektivní fungování screeningových programů, povede k odstranění duplicitních 

vyšetření a přinese další benefity. 

Úkol: 

• Příprava metodického popisu sdíleného zdravotního záznamu, oslovení odborných 

společností, zaslání Předsedovi Komise návrh rozsahu sbíraných dat u gynekologa – 

ÚZIS ČR. 

 

 

  



  
 
 

4. Různé 

Hlavní body diskuse: 

• Komisí byl diskutován podnět jedné ze zdravotních pojišťoven ohledně odpovědnosti 

za vykazování více výkonů cervikovaginální cytologie na jedno rodné číslo pacientky 

za rok. Laboratoř vykazuje na jedno rodné číslo více výkonů na základě požadavku 

klinického pracoviště, přičemž frekvenční omezení je 1x335 dní, čímž je toto frekvenční 

omezení porušeno. Opakované vyšetření cytologie má být provedeno pouze v případě 

klinického zdůvodnění. V případech, kdy není vyšetření zdůvodněno, např. když žena 

změní gynekologa a je jí cervikovaginální cytologie indikována a provedena znovu, by 

měl být penalizován gynekolog, ne laboratoř. 

• Komise projednávala provádění HPV testace u pacientek, které jsou po hysterektomii. 

• MUDr. Matějovská uvedla potřebu přidání věkové kategorie pro HPV testaci na webu 

www.nsc.uzis.cz. 

Usnesení: 

• Členové Komise zváží návrh úpravy znění zdravotního výkonu ohledně indikování 

a vykazování cervikovaginální cytologie. 

• Komise se shodla na tom, že není povinností gynekologů při přijetí nové pacientky 

odebrat cytologický vzorek bez náležitého klinického zdůvodnění. 

• Komise se dále shodla na tom, že existují klinické důvody, kdy je zbytečné provádění 

cytologie i HPV testace (např. u některých žen po hysterektomii). Tento fakt by měly 

zdravotní pojišťovny vzít v potaz při kalkulaci bonifikací pro gynekology, aby 

nedocházelo k odmítání bonifikací za neprovedení vyšetření v případech, kdy tyto 

nejsou odborně zdůvodněné. 

Úkol: 

• MUDr. Trnková zašle návrh úpravy textace k odebírání vzorku u nové pacientky 

předsedovi Komise a na ÚZIS ČR, který jej poté zašle členům Komise. O znění textace 

bude per rollam hlasováno – MUDr. Trnková, ÚZIS ČR. 

• Přidání informace o další věkové kategorie pro HPV testaci na web www.nsc.uzis.cz – 

ÚZIS ČR. 

 

5. Diskuse, shrnutí, a příští termín Komise 

Hlavní body jednání byly shrnuty a termín dalšího jednání Komise bude stanoven dodatečně, 

předběžně podzim 2024. 

Přílohy: 

1. Prezentace z jednání Komise. 

2. Výsledky odpovědí pracovišť neplnících 20 000 a 50 000 vyšetření za rok 2022 a 2023. 

 

Pozn. 1: Pokud úkol nemá uveden termín, bude probrán na dalším jednání. 

Pozn. 2: Přílohy nejsou veřejnou součástí zápisu 

http://www.nsc.uzis.cz/

